

**Introduction In The Study of The Law- Students of the First Stage of
The College of Law, by the lecturer/ Dr. Basim Mohsin Nayyef.
Al Muthanna University**

The Fifth Lecture : The Nature Of Law

(B) -The Roman : الرومان

The Famous Roman jurist Grotius divide every system of positive law into two parts :

الفقيه القانوني الروماني المشهور Grotius قسم كل نظام القانون الواقعي إلى جزئين:

1- **Changeable rules**, they are changeable rules because they highly depend on Man's will.

قواعد متغيرة، هم قواعد متغيرة لأنها تعتمد إلى حد كبير على إرادة الإنسان.

2- **Universally accepted rules**, they are universally accepted rules because they depend on reason.

قواعد مقبولة عالمياً (بشكل عام)، هم يقبلون القواعد عالمياً لأنها تعتمد على السبب.

Natural law was the fundamental basis of every system for Romans. Romans believe that rules based on nature are beyond (the power) of man. However, such constitutional law may change, in Rome, there were certain rulers which were developed into a system of law applied to all the citizens of the Roman Empire because one of the parties of the Roman Empire was a foreign party.

القانون الطبيعي كان القاعدة الأساسية لكل الأنظمة الرومانية. الرومان يعتقدون بأن القواعد مستند على الطبيعة التي هي فوق (السلطة) الإنسان. على أية حال، مثل هذا القانون الدستوري قد يتغير، في روما، كان هناك بعض الحكام الذين طوروا على نظام القانون المطبق على كل مواطنو الإمبراطورية الرومانية لأن أحد في أطراف الإمبراطورية الرومانية كان طرف أجنبي.

The body of law developed by the Roman jurists was given the name "jus gentium". (The law of Nations) which normally had the broader meaning of the actual common practice of mankind.

هيئة تطوير القانون من قبل الخبراء القانونيين الرومان أعطوا الاسم "jus gentium". (قانون الأمم) التي كان عندها المعنى الأوسع المعروف في الممارسة العامة الفعلية للبشرية.

Important Terms :

- 1- Natural law قانون طبيعي
- 2- Practice ممارسة
- 3- Jurists فقهاء
- 4- Common / مجلس عموم عامة
- 5- Foreign أجنبي
- 6- Applied مطبق
- 7- Universally عالمي
- 8- Reason سبب
- 9- Changeable متغير / متقلب
- 10- Famous مشهور